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ACTUALITAT ACTUALITAT MEDI AMBIENT

Catalunya celebra el tercer
Dia dels Arbres i els Àrids

Campanya per frenar
les extraccions il·lícites
El PTOP recolza el Gremi en la lluita
contra la proliferació dels préstecs
de materials en l’obra pública

10 12 15

S
et pedreres i graveres d’arreu del país van par-
ticipar, el passat 15 d’abril, en la tercera edició
del Dia dels Arbres i els Àrids. Una iniciativa
amb la que el sector vol donar a conèixer als
nens i nenes de 9 a 14 anys com s’aconsegueix

i els múltiples usos que té en la vida diària el que és el
material constructiu més important del planeta: els àrids.

Durant la jornada, que es va celebrar a les quatre
províncies catalanes, centenars d’escolars van gaudir
d’una classe pràctica a l’aire lliure i d’una visita guiada a
les explotacions més pròximes als seus centres d’ense-
nyament. Els alumnes també van poder contribuir a la
recuperació de zones en restauració ambiental amb una
massiva plantada d’arbres.

L’eficiència energètica
de les pedreres, a estudi
El Gremi obté una subvenció per
avaluar i fer més eficaç el consum
energètic de les explotacions

Alumnes de l’escola SES Begues planten pins en una zona en restauració durant la seva visita a la pedrera de Las Cubetas

4

El sector tindrà MIRAT
propi per calcular les
pòlisses ambientals
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Nous agremiats

Excavacions Casanovas S.L.
Pol. Ind. Camí de Benavent, s/n
Rosselló (Lleida)
Tel.: 973/ 730160  Fax: 973/ 731649
Web: ecasanovas.com

Obres i Contractes Movimaq S.L.
Pol. Ind. Riambau, C/ Llevant s/n
Tàrrega (Lleida)
Tel.: 973/ 314998
Correu-e: esmassasl@hotmail.com
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Agenda

Assemblea General de la UEPG
Unió Europea de Productors d’Àrids
27 de maig
Munic (Alemanya)
www.uepg.eu

I Congrés Nacional de Minerals Industrials
Del 25 al 28 de maig
Saragossa

Assemblea General del
Gremi d’Àrids de Catalunya
11 de juny
Edifici de la Pedrera (Barcelona)
www.gremiarids.com

Conferència Europea dels Minerals
Ministeri d’Indústria, Turisme i Comerç
16, 17 i 18 de juny
Madrid
www.madrid2010rmi.com

Hillhead 2010
Mostra de maquinària de mineria, reciclatge i
construcció pesada
Del 22 al 24 de juny
Buxton (Regne Unit)
www.hillhead.com

SMOPYC
XV Saló internacional de maquinària per
a obres públiques, construcció i mineria
Del 5 al 9 d’abril del 2011
Saragossa

EXPOMATEC
I Saló internacional de maquinària
per a obres públiques i mineria
Del 17 al 21 de maig del 2011
Madrid

Samoter 2011
Saló internacional trianual de maquinària de
moviment de terres, obres i construcció
Del 2 al 6 de març del 2011
Verona (Itàlia)
www.samoter.com
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EDITORIAL

R
ecentment hem conegut el balanç de la
producció d’àrids a Catalunya durant el
2009. Malgrat que tots els qui formem
part del sector ja en teníem constància,
doncs és un fet que ens toca viure a diari

a les nostres empreses, les dades són certament pre-
ocupants. L’any passat, les pedreres i graveres cata-
lanes vam fabricar 29,4 milions de tones d’àrids,
una tercera part menys que el 2008. Això ens situa
en nivells de producció que no vèiem des del 1995 i,
el que potser és encara més significatiu, ens revela
que, a dia d’avui, Catalunya demanda la meitat
d’àrids que en el moment àlgid que va viure el sec-
tor abans de la crisi.

Les perspectives a mig i llarg termini també són
complicades. Tot apunta que el camí de la recu-
peració serà llarg i que, en cap cas, retornarem als
volums d’abans de la recessió. Segons els indicadors
econòmics i sectorials, la caiguda de la demanda
d’àrids es moderarà durant aquest 2010, però no to-
carà terra fins, probablement, el 2014.

Sabent això, hem de ser conscients de la feina
que tenim per davant com a sector i com a empreses
particulars. No ens podem quedar estàtics, doncs és
molt el que està en joc. En els propers anys, el sector
dels àrids s’ha de reestructurar per adaptar-se a les
noves condicions del mercat, als costos energètics i
a les noves exigències ambientals.

El primer pas és estabilitzar les nostres empreses,
tenint present el risc d’impagats i les dificultats que
encara hi ha per accedir al crèdit bancari. A partir
d’aquí, hem d’obrir-nos a nous mercats i cercar pro-
ductes nous i de major valor afegit. De la mateixa
manera, hem de ser conscients que els volums de
producció no tornaran a ser els que eren, i que és
essencial un reajustament del sector d’acord amb el
context de mercat actual i futur.

A Catalunya tenim prop de 250 explotacions ac-
tives, una de les ràtios per habitant més altes de to-
ta Europa. Un fet que, especialment en un context
de recessió, en complica la viabilitat. En aquest sen-
tit, una de les claus que ens pot permetre resistir és
establir sinèrgies amb altres empreses del nostre ter-
ritori, bé cercant àmbits de col·laboració industrial i
financera, o bé, fins i tot, plantejant fusions entre
explotacions familiars per tal d’enfortir-les i garantir-
ne la supervivència. Perquè, ni ara ni mai, podem re-
nunciar a seguir mantenint el nostre compromís
amb la qualitat, amb la restauració ambiental i amb
la seguretat que ens ha caracteritzat durant tants
anys. Som un gran sector i, units, ho demostrarem
un cop més.

Joaquim Roca i Pagès
President del Gremi d’Àrids de Catalunya

És l’hora d’anar units

“Les empreses del sector
hem de col·laborar i cercar
sinèrgies per poder ser més
competitives i per adaptar-
nos als volums òptims de
producció que reclama el
mercat”
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Centenars d’escolars catalan
en el tercer Dia dels Arbres i
La jornada es va celebrar entre el 14 i el 19 d’abril
a set pedreres i graveres d’arreu del país. Els par-
ticipants, nens i nenes de 9 a 14 anys d’escoles
properes a les explotacions, van gaudir d’una clas-
se pràctica a l’aire lliure per conèixer el món dels
àrids i van contribuir a la restauració ambiental
amb una massiva plantada d’arbres.

S
et pedreres i graveres d’arreu de Catalunya
van acollir la visita de centenars d’estudiants
d’ensenyament primari i secundari, en una jor-
nada de portes obertes destinada a fomentar
el coneixement de la natura i la seva protec-

ció. Les empreses participants en la tercera edició del
Dia dels Arbres i els Àrids van organitzar un programa a
mig camí entre la formació i el lleure, gràcies al qual els
escolars, de 9 a 14 anys, van poder conèixer com s’obté
i quins són els múltiples usos de la segona matèria –des-
prés de l’aigua– més utilitzada del planeta: els àrids.

Cada pedrera va muntar una visita a les instal·la-
cions d’extracció i de tractament d’àrids, una classe i,
en alguns casos, fins i tot tallers perquè els alumnes
fabriquessin formigó. Un esmorzar, un concurs de
dibuix, el lliurament de regals i una foto de record van
completar un programa ple d’atractiu pel que té d’origi-
nal i pel que representa de vinculació amb la protecció
de la natura i el medi ambient.

Contribuir a la restauració
El Dia dels Arbres i els Àrids va tancar la seva tercera

edició, un any més, amb la plantada col·lectiva de prop
de 800 arbres. Una activitat amb la que els nens i nenes
van poder contribuir amb els projectes de recuperació
d’espais naturals que habitualment desenvolupen les
pedreres a les zones ja explotades que estan en restau-
ració integrada.

La jornada també va comptar amb la participació de
representants de les diferents delegacions territorials de
la Generalitat i dels departaments d’Energia i Mines i de
Medi Ambient, així com d’autoritats municipals, i va ser
seguida per una quinzena de mitjans de comunicació. •

COMPROMÍS AMB LA NATURA

ACTUALITAT

Conèixer els àrids,
protegir el medi ambient

El Dia dels Arbres i els Àrids és una iniciativa
promoguda per les activitats extractives que
combina l’ensenyament amb el lleure, i que té
per objectiu conscienciar els escolars sobre els
beneficis de la protecció de la biodiversitat i
explicar els processos de restauració ambiental.
La jornada s’emmarca dins l’acord Countdown
2010 - Save Biodiversity, pel qual el sector
europeu dels àrids es compromet a promoure
activament la protecció de la biodiversitat a les
seves explotacions. Les pedreres catalanes han
restaurat els darrers anys més de 3.000 hectàrees
de terreny a Catalunya, convertint antigues
explotacions en boscos i muntanya verda.
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ans participen
s i els Àrids

ACTUALITAT

Las Cubetas. Aricemex (Begues)

Set pedreres catalanes van
celebrar el Dia dels Arbres i els
Àrids amb jornades de portes
obertes per als alumnes de les
escoles de l’entorn

La Ponderosa
Canteras 
La Ponderosa 
(Alcover)

Aurora
Benito Arnó e Hijos
(Algerri)

Pypsa
Ernesto Piqué 
e Hijos 
(Aleixar)

La Falconera
Promsa (Garraf)

Eral-Nou
MJ Gruas (Albesa)

Font 
d’en Pedro
Formsace 
(Sant Celoni)

Visites a les explotacions,
classes a l’aire lliure i fins

i tot tallers per fabricar
formigó van ser el preludi

a la plantada col·lectiva
d’uns 800 arbres
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ACTUALITAT

La demanda d’àrids podria continuar
baixant a Catalunya fins al 2014

BALANÇ DEL SECTOR

Els resultats del 2009 marquen un nou rècord en la caiguda de la producció d’àrids a Catalunya i situen
el descens acumulat des de l’inici de la crisi en un 55%. Les previsions per al 2010 anuncien una caiguda
més moderada de la producció a l’entorn del 10 o el 15% i aventuren que el sector pot trigar encara uns
quatre anys en estabilitzar-se. 

L
a demanda d’àrids a Catalunya segueix baixant,
segons confirma l’informe presentat per l’ITEC
en el marc del Consell Assessor d’Àrids de
Catalunya. Al llarg del 2009, el consum d’àrids
per a la construcció es va situar en 29,4 milions

de tones, un 33,5% menys que el 2008. Una dada que
situa a les pedreres i graveres catalanes en volums de
producció que no es veien des de 1995, coincidint amb
l’anterior gran recessió que va patir el sector. Amb aquest
nou descens, el consum d’àrids a Catalunya acumula ja
una caiguda del 55% des del començament de la crisi.

Descens generalitzat
La caiguda de la producció catalana d’àrids se situa

quatre punts per sobre de la mitjana que s’ha registrat al
conjunt de l’Estat durant el 2009 (-29,3%). Tanmateix,
Catalunya segueix sent la segona comunitat autònoma
per volum de producció, només superada pels 41,6 mi-
lions de tones que s’extreuen a Andalusia. Tot i veure’s
afectada també pel descens generalitzat del consum, la

demanda d’àrids per a aplicacions industrials (fabricació
de ciment, vidre, indústria química, siderúrgia, metal·lúr-
gia, etc.) ha patit enguany una caiguda interanual del
14,4%, molt menys pronunciada que la que ha registrat
el principal destí dels àrids: la construcció.
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ACTUALITAT

Terra el 2014
Segons els indicadors econòmics i sectorials, la

tendència baixista en la demanda i en la producció
d’àrids continuarà al llarg del 2010, si bé es moderarà
l’angle de caiguda que ha marcat en els exercicis ante-
riors. Les primeres estimacions anuncien un retrocés en
2010 a l’entorn del 10-15% respecte de l’any passat.
Pel que fa a les perspectives de futur, l’FdA calcula que
el sector pot trigar fins a quatre anys a tornar als nivells
de producció del 2009. A partir del 2014, s’espera que
la demanda d’àrids per a la construcció s’estabilitzi a
l’entorn dels volums que es registraven a finals de la
dècada dels 90, en una forquilla que a Catalunya es-
taria entre els 32 i els 37 milions de tones anuals.

Reduir la morositat
El descens de la inversió en obra privada i, en menor

mesura, en obra pública, no és l’únic efecte pervers de
la crisi que repercuteix en el sector. Moltes empreses
extractives viuen immerses actualment en una situació
d’ofegament financer. D’una banda, han de fabricar
sense comptar amb cap tipus de cobertura de risc i
amb dificultats extremes per accedir al crèdit bancari.
De l’altra, han de suportar l’esforç de tresoreria que su-
posa cobrar, en molts casos, fins a 223 dies després
d’haver entregat el material, tal i com revelen les dades
registrades durant el 2009 pel Banc d’Espanya.

Per intentar frenar el descontrolat increment de la
morositat i dels terminis de pagament, el Gremi
d’Àrids de Catalunya ha estat duent a terme una in-
tensa tasca a través de la FECOCAT i de la Plataforma
Contra la Morositat. Unes accions que ja han donat els

seus fruïts en la proposta de modificació de la Llei de
Morositat que ha de votar el Parlament abans de l’estiu.
La modificació suprimeix l’“excepció de pacte entre les
parts” en l’aplicació dels terminis màxims de pagament
i fixa com a data per començar a computar la morosi-
tat el dia que s’acabi el treball o s’entregui el material.
La proposta preveu també una reducció progressiva
dels terminis fins al 2013, moment en què les empre-
ses privades tindran com a límit de pagament 60 dies i
els organismes públics 30 dies. •

Els canvis en la Llei de Morositat
que s’han d’aprovar abans de
l’estiu donaran aire a les empreses

Tramitació desencallada

El 2009 deixa també dades positives. Un exemple és el bon ritme que segueix la tramitació
d’expedients. A novembre del 2009, s’havien aprovat 43 milions de metres cúbics de reserves i 23
noves explotacions. Segons les dades recollides pel CAAC, a Catalunya s’obren o s’amplien entre
40 i 60 activitats extractives cada any. Les autoritzacions s’han agilitzat als territoris de Barcelona,
Girona, Lleida i les Terres de l’Ebre, mentre que a Tarragona troben més impediments.

El consum d’àrids per a la
construcció es va situar en 29,4
milions de tones durant el 2009,
un 33,5% menys que el 2008

Catalunya es manté com la
segona comunitat autònoma per
volums de producció
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ACTUALITAT

Unes 200 persones, entre agremiats i
autoritats polítiques i del sector, va reunir
l’assemblea general del 2009

Les millors imatges de les pedreres catalanes

Una de les novetats enguany és que tots els assistents a l’assemblea rebran
per obsequi els primers dos pòsters de la sèrie sobre l’activitat de les
pedreres a Catalunya. Una iniciativa del Gremi d’Àrids que vol reconèixer la
bona tasca de les empreses extractives i que es traduirà en la publicació
anual de dues imatges en format cartell
representatives del nostre sector. Les empreses que
vulguin optar a aparèixer en els propers pòsters de
la sèrie poden enviar fotografies de les seves
pedreres o d’algun exemple de bones pràctiques
que realitzin a: premsa@gremiarids.com.

CONVOCATÒRIA ANUAL

11 de juny:
Assemblea general

L
es prop de 150 empreses que formen part del
Gremi d’Àrids de Catalunya estan convocades a
l’assemblea anual que se celebrarà, el proper
dia 11 de juny, a l’auditori de la Pedrera. Durant
la jornada, la Junta Directiva repassarà l’estat

actual del sector i la fructífera activitat que el Gremi ha
desenvolupat al llarg del 2009 davant de les diferents
institucions i òrgans de govern catalans.

A més de procedir a la votació per part del ple dels
agremiats per aprovar l’estat de comptes del 2009 i el

pressupost per aquest 2010, l’assem-
blea comptarà també amb una confe-
rència a càrrec de l’economista Pere
Lleonart. El fundador del Gabinet d’Es-
tudis Econòmics i primer Premi d’Eco-
nomia de Catalunya, repassarà des de
la seva òptica experta l’actual conjun-
tura i les mesures que les empreses ex-
tractives poden aplicar per adaptar-se i
fer front al present i futur del sector.
L’acte conclourà amb un repàs a la
notòria presència que el Gremi d’Àrids
de Catalunya i les empreses extractives

que representa han tingut enguany en els mitjans de co-
municació del país, i amb el tradicional dinar conjunt en-
tre tots els agremiats.

L’any passat, l’assemblea anual del Gremi d’Àrids de
Catalunya va reunir a la Pedrera a 200 persones, entre
representants de les empreses agremiades, autoritats del
sector i alts càrrecs de l’Administració com la secretària
general del Departament de Política Territorial i Obres
Públiques, Carmina Llumà, o la directora general de Qua-
litat Ambiental, Maria Comellas. •

L’auditori de l’emblemàtic edifici de la Pedrera de Barcelona
acollirà, per segon any consecutiu, l’Assemblea general ordinà-
ria del Gremi d’Àrids de Catalunya.

8
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E
l president de l’Associació d’Àrids i Formigons
de Lleida, Miquel Romà, va fer una crida a les
empreses familiars del sector extractiu perquè es
plantegin seriosament la possibilitat de fusionar-
se. Un model que, segons la Junta Directiva de

Lleida, és necessari per crear sinergies empresarials i mil-
lorar la competitivitat de les explotacions en un marc de
recessió econòmica global. Romà va fer aquestes declara-
cions en el decurs de l’assemblea general que l’associació
integrada dins del Gremi d’Àrids de Catalunya va celebrar
el 26 de febrer a la seu de la COELL. L’acte va comptar
amb la presència d’una trentena d’agremiats i de Joan
Farré, director dels Serveis Territorials de Medi Ambient a
Lleida, i d’Antonio Moreno, tècnic de la Secció d’Activi-
tats Radioactives i Extractives.

Més inversió
A banda dels tràmits habituals de tancament i d’apro-

vació de comptes i pressupostos, l’assemblea va dedicar
la seva atenció a altres temes d’actualitat en el sector. Els

ACTUALITAT

Miquel Romà: “L’Administració
s’ha d’involucrar activament en la
licitació d’obra pública i adoptar
mesures per flexibilitzar el mercat
laboral i per reduir la morositat”

ASSEMBLEA TERRITORIAL

Lleida apel·la a les fusions entre
empreses familiars del sector

L’Associació d’Àrids i Formigons de Lleida va aprofitar la seva as-
semblea anual, el passat 26 de febrer, per mostrar la seva aposta
per un model de concentració que permeti als agremiats de Ponent
millorar la seva competitivitat i fer front a l’actual crisi.

L’Associació d’Àrids i Formigons de Lleida va aprofitar la seva as-
semblea anual, el passat 26 de febrer, per mostrar la seva aposta
per un model de concentració que permeti als agremiats de Ponent
millorar la seva competitivitat i fer front a l’actual crisi.

representants de Lleida van comminar l’Administració que
adopti una actitud més activa en tres fronts: incentivar
l’obra pública, adoptar mesures que flexibilitzin el mercat
laboral i escurçar els terminis de pagament. En aquest
darrer punt, Romà va exigir a l’Administració que posi fre
a “l’escalada de la morositat que pateixen les activitats
extractives”. En els mateixos termes es va expressar el
president del Gremi d’Àrids de Catalunya, Joaquim Roca,
qui va puntualitzar que “si l’Administració complís els
seus pagaments a 60 dies, les empreses extractives no
necessitarien finançament extern”. •

La COELL va ser la seu de l’assemblea 2010 de l’Associació d’Àrids i Formigons de Lleida.

Ernest Benach visita el Gremi a Tarragona

El president del Parlament de Catalunya, Ernest
Benach, va visitar recentment les instal·lacions
d’extracció i tractament d’àrids de l’empresa
agremiada Canteras La Ponderosa. En la seva visita,
Benach va estar acompanyat entre altres pel

president del Gremi
d’Àrids de Catalunya,
Joaquim Roca, i pel
president de la
delegació tarragonina
del Gremi, Josep
Rodríguez (al centre
de la imatge).
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fraestructures. Per fer front a aquesta xacra, el Gremi
d’Àrids de Catalunya ha començat a denunciar de for-
ma sistemàtica a les empreses que incorren en préstecs
de material davant de la Direcció General d'Energia i
Mines de la Generalitat. Una fórmula que ja ha derivat
en l’obertura d’expedients a algunes d’aquestes activi-
tats i, fins i tot, en la seva paralització temporal.

Doble raser
La indústria catalana dels àrids compleix amb unes

exigents mesures de control envers els nivells de se-
guretat, la qualitat del material extret (és obligatori el
marcatge CE dels àrids), la restauració de l’entorn na-
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PTOP i Gremi s’alien contra els p
El Gremi d’Àrids presenta denúncies contra l’acti-
vitat de diverses extractives no regulades. El De-
partament de PTOP s’alinea amb el sector en la
lluita contra la competència deslleial que suposa
l’extracció no controlada de matèries primeres
per part d’algunes empreses d’obra pública.

A
Montblanc, ADIF està extraient 1,4 milions
de metres cúbics de terra de l’entorn de
les obres de l’AVE per construir un enorme
talús que garanteixi l’estabilitat del viaduc-
te ferroviari que travessa el Pont del Candi.

A Blanes, la UTE que executa l’ampliació del port està
reaprofitant per a la seva construcció material extret de
l’abocador de Lloret de Mar. Un material que no està cer-
tificat amb el marcatge CE de qualitat i que, fins i tot,
podria derivar en futurs problemes estructurals en l’obra.

Són només dos exemples del que es coneix com a
“préstecs de material”. Una nociva pràctica fins ara
residual que, d’ençà de la crisi, comença a proliferar de
manera alarmant dins l’àmbit de la construcció d’in-

PROLIFERACIÓ D’UNA ACTIVITAT ABUSIVA

ACTUALITAT

Una delegació del Gremi
d’Àrids es va reunir, el 23
de febrer, amb la secretària
general de PTOP, Carmina
Llumà, i el director general
d’Urbanisme, Pere Solà

La crisi ha augmentat el nombre
d’UTE i grans constructores que
extreuen àrids sense marcatge
de qualitat ni compromís de
restauració per abaratir les obres
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s prèstecs d’àrids d’obra pública

ACTUALITAT

El Comitè Tècnic del Gremi investiga la utilització de material
extret directament de les obres i el seu entorn en la construcció
d’alguns trams ferroviaris i de carretera. Foto: Adif / A. Serrano

El SEPRONA supervisarà també les ‘queixalades’ i els préstecs d’obra pública

La campanya d’inspeccions que duu a terme el Servei de Protecció de la
Natura (SEPRONA) de la Guàrdia Civil continuarà el 2010 i fins que es
completi el pentinat de totes les activitats extractives, sense que de
moment s’hagin produït incidències significatives en la recollida de dades.
La novetat enguany és que, gràcies a les gestions del sector, el fiscal
especial de l’Estat per al Medi Ambient i l’Urbanisme, Antonio Vercher (a
la foto), ha ordenat fer extensives les visites del SEPRONA als préstecs
d’obra pública i als forats o ‘queixalades’ al terreny que algunes UTE estan
fent per extreure àrids sense control de qualitat ni compromís de
restauració, amb l’objectiu de comprovar si disposen de tots el permisos i
documentació requerida per a l’extracció i ús d’àrids. Una mesura que
s’espera que resulti efectiva per regular aquesta activitat abusiva que està
proliferant entre algunes grans constructores d’obra pública. A dia d’avui,
el SEPRONA ja ha visitat diversos préstecs a la província de Girona.

tural afectat i el respecte al medi ambient i la biodiver-
sitat en els espais on desenvolupa la seva activitat. Unes
exigències que les pedreres i graveres que formen el
Gremi d’Àrids de Catalunya (les quals representen el
98% de la producció del país) han assumit des de fa
dècades com un compromís inalienable.

A diferència del material que surt de les pedreres
autoritzades, l’àrid que s’extreu directament de les
obres i el seu entorn no segueix els estrictes controls
de qualitat necessaris, i, alhora, l’empresa no està sub-
jecta a complir amb un projecte de restauració de la
zona ni a oferir una garantia de respecte mediambien-

tal tan completa. Requisits considerats bàsics per tots
els nivells de l’Administració –començant pel Ministeri
d’Indústria i acabant pels ajuntaments que compten
amb pedreres dins del seu terme municipal– i que, ine-
vitablement, eleven el cost final del material.

Gestió activa
L’actuació per enfrontar la pràctica dels préstecs de

material no es redueix només a la investigació i denúncia
d’aquestes activitats. Des del Gremi s’han dirigit avisos a
alguns dels principals demandants d’àrids per alertar-los
del risc que implica l’ús de material que no dugui el
marcatge CE i, per tant, de dubtosa qualitat.

Amb aquest tema sobre la taula, una delegació del
Gremi formada per tots els vicepresidents territorials i
encapçalada pel president, Joaquim Roca, es va reunir el
23 de febrer amb la secretària general de Política Terri-
torial i Obres Públiques (PTOP), Carmina Llumà, i amb el
director general d’Urbanisme, Pere Solà. En la trobada,
els representants del PTOP van assumir com a pròpia la
preocupació del sector, tant per la competència deslleial
en què incorren els préstecs de material com pels proble-
mes a mig termini que poden derivar-se de la manca de
qualitat i de mesures de restauració ambiental, i van ani-
mar al sector a denunciar aquestes males pràctiques i a
no contemplar-les en els projectes aprovats pel Govern.
Per la seva banda, l’FdA ja ha demanat hora al Ministeri
de Foment per abordar la qüestió a nivell estatal. •

El PTOP assumeix com a pròpia la
preocupació del sector per la
competència deslleial que
suposen els préstecs de material i
pels riscos que en poden derivar
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APOSTA PER LA SOSTENIBILITAT

El Gremi estudiarà l’eficiènc
L’Institut Català de l’Energia subvencionarà la
realització per part del Gremi d’Àrids de Catalu-
nya d’un estudi sobre l’eficiència energètica en
les activitats extractives.

L’estudi avaluarà, entre d’altres, les possibilitats d’ús d’energies renovables en l’extracció i tractament d’àrids. Foto: Aymar SA

Relleu al capdavant de l’FdA

ACTUALITAT

El nou president de l’FdA, Manuel Hermoso, flanquejat pel
secretari general de la Federació, Jaume Puig, i pel seu prede-
cessor en el càrrec, Javier Andrada

M
anuel Hermoso Villalba ha estat esco-
llit per unanimitat nou president de la
Federación de Áridos, per al període
d’un any. L’elecció es va fer efectiva el
passat 17 de desembre durant la cele-

bració de l’assemblea general d’aquesta federació, que
agrupa a les associacions que representen a la majoria
d’empreses fabricants d’àrids de l’Estat: Gremi d’Àrids
de Catalunya, ANEFA, ARIVAL i AGA. Hermoso, president
dels ariders de la Comunitat Valenciana, succeeix en el
càrrec a Javier Andrada, qui a la seva vegada havia pres
el relleu de Pasqual Roca. •

Nou president de la indústria cimentera catalana
Una altra institució que renova la seva cúpula és Ciment Català. Després de nou anys en el
càrrec, Antoni Crous Millet cedeix la presidència de l’Agrupació de Fabricants de Ciment de
Catalunya a Àngel Cercós i Casalé, director general de Ciments Molins Industrial. Crous ha
estat president de Ciment Català des de l’any 2001 i en serà el vicepresident a partir d’ara.
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ACTUALITAT

ncia energètica del sector

L
’Estudi de l’eficiència energètica en el sector
extractiu se centrarà en millorar l’ús energètic
en les explotacions i en la recerca de fórmules
per introduir energies renovables en els proces-
sos d’extracció i de tractament dels àrids. Dues

àrees que poden ajudar a les empreses extractives a
reduir costos i, a la vegada, a ser més sostenibles, en
un context marcat pel notable increment del preu de
l’energia que s’ha registrat al llarg de l’últim any.

El projecte, que té un pressupost d’execució de
50.000 euros, serà finançat al 50% pel Gremi d’Àrids i
subvencionat en l’altre 50% per l’Institut Català de
l’Energia. Una subvenció que s’ha aconseguit gràcies a
l’activa gestió del Gremi amb ACC1Ó, l’agència de su-
port a la competitivitat que depèn de la Generalitat.

Conveni per a la compra d’electricitat
Seguint amb les mesures per abaratir el cost ener-

gètic per al sector extractiu, l’FdA ha signat un conveni

amb l’empresa CHC Energia perquè les empreses pro-
ductores d’àrids de tot l’Estat es puguin beneficiar de
tarifes especials en el subministrament elèctric.

Totes les empreses associades al Gremi d’Àrids de
Catalunya es poden acollir a aquesta oferta a través
de la compra col·lectiva agregada d’electricitat. A més,
en el cas de produir-se suficient demanda per part del
sector, la rebaixa en el preu final de contractació de
l’energia podria arribar a ser encara major. •

L’estudi sobre l’eficiència
energètica aportarà fórmules per
optimitzar el consum energètic
de les empreses i per introduir
l’ús d’energies renovables

GREMIS I ASSOCIACIONS

Trobada basco-navarresa Miquel Valls, reelegit
president de la CambraEl passat 14 de gener, el Departament d’Energia i Mi-

nes de la Generalitat va acollir la visita d’una delegació
institucional i empresarial d’Euskal Árido, l’associació que
representa els interessos del sector arider del País Basc, i
de l’Agrupació Empresarial Minera de Navarra (AEMINA).
La trobada va servir per intercanviar experiències sobre
la fórmula d’articular les relacions entre les empreses del
sector i l’Administració Pública, així com per plantejar la
possible incorporació dels gremis basc i navarrès a la fe-
deració sectorial estatal, l’FdA, de la que el Gremi d’Àrids
de Catalunya n’és fundador. La delegació d’Euskal Árido
i d’AEMINA va ser rebuda pel director general d’Energia
i Mines, Agustí Maure, i per una representació del Gremi
d’Àrids formada pel president, Joaquim Roca, el vicepre-
sident Miquel Romà i el gerent, Jaume Puig. •

Els empresaris de Barcelona han escollit una vega-
da més a Miquel Valls per encapçalar la Cambra de
Comerç, Indústria i Navegació de Barcelona. Valls, qui
serà investit president de forma oficial el proper 18
de juny, ostenta el càrrec des del 2002 i afronta amb
aquest el seu tercer mandat de quatre anys. •

Des de començament d’any, la seu social del Gremi
d’Àrids de Catalunya, situada a la barcelonina Rambla
de Catalunya, acull també les dependències del Gremi
de Prefabricats i del Gremi de Lloguer de Grues, des-
prés de l’acord al que van arribar les institucions. •

Seu compartida
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Girona emplaça les pedreres a
redimensionar-se i a col·laborar
per ser més competitives

Girona emplaça les pedreres a
redimensionar-se i a col·laborar
per ser més competitives

El Gremi d’Àrids de Girona celebra la seva assem-
blea anual amb la necessitat d’ajustar el sector per
garantir la supervivència de les empreses familiars
a mig i llarg termini. La Junta Directiva demana a
la Generalitat que contribueixi a reduir la morosi-
tat i les extraccions il·legals.

G
irona compta amb 130 explotacions extrac-
tives, les quals van fabricar l’any passat 4
milions de metres cúbics de material. Ca-
da pedrera gironina abasteix de mitjana a
30.000 habitants, la meitat del que es

considera òptim per garantir-ne la viabilitat. En base a
aquesta realitat, la Junta Directiva del Gremi d’Àrids de
Girona va aprofitar la celebració, el passat 29 d’abril, de
la seva assemblea territorial, per insistir a les empreses
familiars del sector sobre la necessitat d’adaptar les ex-
plotacions als volums de producció que reclama el mercat.
Un canvi de model que passa per cercar sinèrgies i, fins
i tot, fusions entre empreses que ara competeixen en un
mateix territori, i per ajustar la seva capacitat productiva.
“Les explotacions han de créixer per garantir la seva su-
pervivència econòmica i les imprescindibles inversions
en restauració ambiental i seguretat minera”, va desta-
car el president del Gremi d’Àrids de Girona, Jordi Torra.

Acabar amb les pràctiques deslleials
A l’assemblea van participar la majoria d’empreses

agremiades, així com els presidents del Gremi d’Àrids de
Catalunya, Joaquim Roca, i de Girona, Jordi Torra, els

ASSEMBLEA TERRITORIAL

ACTUALITAT

D’esquerra a dreta, el president del Gremi d’Àrids de Cata-
lunya, Joaquim Roca, el delegat de PTOP, Ramon Ceide, el pre-
sident del Gremi de Girona, Jordi Torra, i el delegat d’Energia
i Mines, Santiago Santomà, durant l’assemblea del 29 d’abril

Jordi Torra: “Les explotacions
han de créixer per garantir la
seva supervivència econòmica i
les inversions en restauració
ambiental i seguretat minera”

delegats de PTOP, Ramon Ceide, i d’Energia i Mines, San-
tiago Santomà, i el president de la Cambra de Girona,
Domènec Espadaler. A banda dels tràmits de tancament
i aprovació de comptes, l’acte va incloure les conferències
del director general de l’FdA, César Luaces, qui va analit-
zar la conjuntura del sector i les perspectives a mig i llarg
termini, i de l’assessora jurídica Consuelo Menéndez. 

La Junta Directiva va aprofitar la presència de repre-
sentants de la Generalitat per demanar més sensibilitat
a l’Administració en aquells temes que afecten el sector
i, en especial, per sol·licitar el seu recolzament en la lluita
contra la morositat i contra l’ús il·legal de materials en
l’execució d’obres com l’ampliació del port de Blanes. •
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MEDI AMBIENT

L
’estudi i redacció del MIRAT s’ha encarregat a
les consultores Garrigues Medio Ambiente i
Worley Parsons i costarà uns 30.000 euros.
Gràcies a aquest instrument, les empreses po-
dran calcular de la forma més real i exacta

possible la quantia de les pòlisses ambientals amb què
han d’assegurar les seves activitats.

Actualment, ja existeix un model d’informe que és
comú per a tota la indústria extractiva, el qual engloba
tant les pedreres i graveres com també l’activitat extrac-
tiva vinculada a la mineria industrial, del carbó o de la
mineria metàl·lica. El MIRAT específic evitarà que alguns
paràmetres negatius d’aquests i d’altres sectors miners

El sector tindrà un MIRAT propi

El DMAH acorda una descentralització
només parcial de la Ponència Ambiental

CALCULAR ELS RISCOS AMBIENTALS

es reflecteixin en la quantia de les garanties financeres
que han de presentar les empreses productores d’àrids
i de ciment de Catalunya i de la resta de l’Estat. •

Els tècnics preparen una vo-
ladura a una pedrera de Lafarge

E
ls serveis territorials de les quatre províncies avalua-
ran en primer terme les propostes d’autorització
ambiental per a l’extracció d’àrids, però serà la
Ponència Ambiental central qui aprovi o denegui
en darrer terme els expedients. Aquest és l’acord

que es va comprometre a adoptar el Departament de

Medi Ambient en la reunió que la directora de Qualitat
Ambiental, Maria Comellas, va tenir amb una delegació
del Gremi d’Àrids de Catalunya. D’aquesta manera, es li-
mita la iniciada descentralització de la Ponència Ambien-
tal, fet que ha de permetre mantenir l’actual nivell de
rigor en l’ampliació i obertura de noves extractives.  •

El Gremi d’Àrids de Catalunya, a través de l’FdA, i Oficemen acorden
desenvolupar un Model d’Informe de Riscos Ambientals Tipus (MIRAT)
específic per a les pedreres, graveres i fàbriques de ciment.

El futur MIRAT permetrà a les
explotacions calcular la pòlissa
d’assegurança ambiental sense
que hi interfereixin paràmetres
negatius d’altres sectors
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INTERNACIONAL

El Ministeri d’Indústria coor-
ganitza amb COMINROC la con-
ferència. A la foto, el ministre
Miguel SebastiánM

adrid acollirà els pròxims 16, 17 i 18
de juny la Conferència Europea dels
Minerals 2010, sota el lema: “La Ini-
ciativa de les Matèries Primeres de la
UE: accés sostenible als recursos a Eu-

ropa”. Una trobada d’alt nivell promoguda per les or-
ganitzacions empresarials de la indústria extractiva de
tot l’Estat i amb el recolzament del Ministeri d’Indústria,
Turisme i Comerç. En la Conferència participaran repre-
sentants de la Comissió Europea (CE) i del Parlament
Europeu, així com alts càrrecs dels països de la UE i di-
rectius del sector extractiu espanyol i europeu. Sobre la
taula, un tema estratègic per al futur de la indústria eu-
ropea de la mineria: com garantir l’accés als recursos
minerals en el Vell Continent de forma sostenible.

Declaració europea
El novembre del 2008, la CE va posar en marxa la

Iniciativa Europea sobre les Matèries Primeres, on es
posa de relleu la importància de garantir un accés fiable
i sense distorsions als recursos naturals, així com la seva
obtenció a preus assequibles, com a factor clau per a la

Del 16 al 18 de juny, COMINROC i el Ministeri
d’Indústria organitzen la Conferència Europea dels
Minerals 2010. La cita, que reunirà a les màximes
instàncies de la UE i de la indústria extractiva, ava-
luarà els avenços i reptes pendents en la promoció
de l’accés als recursos en els estats membre.

El Gremi participarà en
la Conferència Europea
dels Minerals 2010

CITA CLAU PER AL SECTOR

competitivitat, el creixement econòmic i el treball a Eu-
ropa, i on s’insta als organismes de la UE a impulsar
mesures en aquesta direcció. L’objectiu principal de la
Conferència serà elaborar la Declaració sobre les Matè-
ries Primeres Madrid 2010, un document que reflectirà
com la iniciativa europea s’ha estat implementant en
aquests dos anys, en relació a la promoció de l’accés als
recursos en els 27 països. Una delegació del Gremi
d’Àrids de Catalunya serà present a Madrid per partici-
par en les jornades i per contribuir al redactat de la de-
claració. Podeu trobar tota la informació actualitzada
sobre la conferència a: www.madrid2010rmi.com. •

La Declaració Madrid 2010
reflectirà com la Iniciativa
Europea sobre les Matèries
Primeres s’ha estat implementant
a la UE en aquests dos anys

La UEPG interpreta la Xarxa Natura 2000

El Comitè de Medi Ambient de la UEPG ha publicat
una guia de referència per interpretar les directives
de la Xarxa Natura 2000, en què s’estableix la forma
de compatibilitzar el sector extractiu amb els espais
protegits. Una delegació del Gremi d’Àrids ha estat
participant en les reunions del Fòrum dels Minerals a
Brussel·les, on es dirimeixen aquest i altres temes
estratègics per al sector.
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COMITÈ TÈCNIC

L
a “qualitat” és l’element més valorat per les
empreses extractives a l’hora d’implantar siste-
mes de gestió i estandardització. El que menys:
la Responsabilitat Social Corporativa. Aquesta és
una de les conclusions que s’extreuen del tre-

ball de camp de la doctoranda de la UPC Carla Vintró i
del doctorand de l’IQS Ernest Barceló. Un estudi, elabo-
rat a partir d’una mostra significativa de 28 empreses,
que analitza les pràctiques de gestió predominants en el
sector dels àrids a nivell de qualitat, medi ambient, segu-
retat laboral i Responsabilitat Social Corporativa.

Imatge, mercat i resultats
Segons l’estudi, un 55% de les empreses tenen im-

plantat un sistema de gestió de la qualitat, la majoria en
forma de certificat ISO 9001. En la majoria de casos, el
motiu de la seva implantació respon a una pressió per
part del mercat actual, tot i que també influeix la volun-
tat de millorar la imatge de la marca i els resultats.

A nivell mediambiental, només el 24% de les empre-
ses té implantada una ISO 14001 (Certificat de Gestió
Ambiental). Tanmateix, les que no en disposen realitzen

UPC i IQS presenten un estudi sobre
les pràctiques de gestió en el sector

TREBALL DE CAMP

Un treball de doctorat realitzat per la Universitat Politècnica de Catalunya i l’Institut Químic de Sarrià
analitza la presència de certificats de normalització ISO en el sector dels àrids a nivell de qualitat, medi
ambient, seguretat i responsabilitat social. La investigació pren com a referència 28 empreses agremiades.

Més de la meitat de les
empreses fabricants d’àrids
tenen implantat un sistema de
gestió de qualitat i una quarta
part un de gestió ambiental

accions diverses com la declaració de residus i emissions,
la documentació dels processos, la minimització de residus
en origen i el desenvolupament de plans de restauració. 

Pel que fa a la seguretat, un 28% té implantat un
sistema de gestió (el 4% té un OHSAS 18001 i el 24%
un sistema propi), en especial per millorar el compli-
ment de la legislació al respecte. La resta d’empreses
pal·lien la falta d’un estàndard amb documentació i es-
tadístiques d’accidents. A nivell de Responsabilitat Social
Corporativa, les accions més destacades que apliquen
les empreses són els codis de conducta, la reducció de
residus en origen i el control del consum energètic. •

La qualitat és l’àmbit on els
fabricants d’àrids aposten més
per implantar sistemes de gestió
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RECULL DE PREMSA

L’extracció incontrolada de material per part d’algunes constructores d’obra pública incorre en la compe-
tència deslleial i suposa un greuge per a les pedreres regulades, que sí compleixen amb totes les exigències
a nivell de qualitat, seguretat i garanties mediambientals. El Gremi d’Àrids està liderant una campanya per
denunciar aquestes pràctiques, la qual ja ha tingut ressò en la premsa del nostre país.

DENÚNCIA DELS PRÈSTECS DE MATERIAL

Les propostes i reivindicacions del sector han estat recollides per diversos mitjans de comunicació arran de
la celebració de les assemblees territorials del Gremi d’Àrids a les demarcacions de Lleida i de Tarragona.

LES DEMARCACIONS PARLEN

SEGRE 27/02/10 LA MAÑANA 27/02/10

EL PUNT DE TARRAGONA 13/04/10 DIARI DE GIRONA 01/05/10

DIARI DE GIRONA 01/05/10
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RECULL DE PREMSA

ADN 20/04/10

TERCERA EDICIÓ DEL DIA DELS ARBRES I ELS ÀRIDS

Una quinzena de mitjans de comunicació –entre ells quatre cadenes de televisió i cinc diaris– van cobrir
la celebració del tercer Dia dels Arbres i els Àrids, que enguany va tenir lloc a set pedreres catalanes entre
els passats dies 14 i 19 d’abril.

EL PUNT TARRAGONA 12/04/10 SEGRE 16/04/10

CANAL CATALÀ 15/04/10

BON DIA 20/04/10

TV LLEIDA 14/04/10
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“Els que sobrevisquin a la recessió no
ho faran per grassos sinó per magres”

Quins són els valors que mouen
l’activitat de la UEPG?
Des de la seva fundació, la UEPG
ha estat la defensora de la indústria
dels àrids i un soci de confiança a
l’hora d’incidir activament sobre les
institucions europees i sobre un am-
pli ventall d’organismes. La nostra
missió sempre ha estat garantir una
indústria sostenible per a una Euro-
pa sostenible, treballant amb hones-
tedat, transparència i sinceritat.

Com es duu a terme aquesta
tasca de pressió?

La UEPG compta amb un equip multinacional que treballa
en contacte permanent amb persones clau dins la Comis-
sió Europea, el Parlament, el Consell d’Europa i altres or-
ganismes, incloent ONG. També tenim una Junta Directi-
va de gran experiència, on estan representats de forma
equilibrada tant els països grans
com els petits. Aquesta Junta
analitza bianualment els resultats
i l’evolució de la UEPG, i precisa
els objectius estratègics a assolir.

Més grans i units, més forts?
Què està fent avui la UEPG per
ampliar la seva influència?
Estem seguint dos camins paral-
lels. D’una banda, consolidar els
nostres membres. Hem ajudat a revitalitzar a algunes as-
sociacions estatals, que s’havien vist afectades per la crisi
i per un dèbil recolzament local. Alhora, estem intentant
reclutar nous membres. Tres nous països seran admesos a
la UEPG durant la propera assemblea que es farà a Mu-
nic, i estem negociant amb altres membres potencials, en
especial països del sud-est d’Europa. La meva aspiració és
aconseguir comptar amb 30 membres el 2011. Aquesta

Jim O’Brien, president de la Unió Europea de Productors d’Àrids

ENTREVISTA

ampliació li donarà a la UEPG inclús una major influència
industrial en les seves activitats de pressió.

En el seu discurs de presentació, va afirmar que un
dels objectius de la UEPG havia de ser convertir la
recessió en una oportunitat. Com pot fer-se realitat?
La magnitud de les recessions a Espanya, Portugal, Itàlia i
Irlanda ha requerit una acció dràstica de la indústria i un
model de funcionament completament nou per part de les
empreses. Els que duem molt de temps en el sector, sabem
que la seva brutal ciclicitat assegura que aquells que sobre-
viuen no ho fan per “grassos” sinó per “magres”. Hem
de treballar amb més eficiència tècnica que mai, des de la
mateixa pedrera fins al magatzem dels clients.
Paral·lelament, mai abans hi havia hagut una exigència
tan gran per excel·lir en Responsabilitat Social Corporativa
(RSC). Hem de ser més cautes que mai per salvaguardar
la salut dels nostres treballadors i contractistes. El nostre
rècord en seguretat és molt pobre, i crec ferventment que
el podem i devem millorar. De la mateixa manera, hem de
funcionar amb els màxims estàndards mediambientals,
promovent i cuidant la biodiversitat a les nostres pedreres.
I també hem d’obrir la porta i dialogar amb les nostres
comunitats i entitats locals. Complir aquests imperatius
ens diferencia de la resta d’operadors. No és fàcil, però,
perseverant, la recessió ofereix una oportunitat als que

s’adaptin ràpidament als nous
paradigmes econòmics i d’RSC.

Al juny se celebrarà la Con-
ferència Europea dels Mine-
rals. Què en podem esperar?
El moment per celebrar la con-
ferència a Madrid és brillant:
coincideix amb els clímaxs tant
de la presidència espanyola de
la UE com de la Iniciativa de les

Matèries Primeres (IMP). Des de la UEPG hem estat molt
compromesos amb la IMP des dels seus inicis. Hem inver-
tit molt temps i energies a comunicar als funcionaris de la
Comissió les necessitats vitals de la nostra indústria per un
accés sostenible a les matèries primeres locals, i ens cons-
ta que hi estan molt compromesos. Les conclusions sobre
la IMP es faran públiques per primer cop a la Conferència.
Serà un moment decisiu per a la nostra indústria. •

Jim O’Brien

La UEPG defensa i promou els interessos de la indús-
tria europea dels àrids, exercint una tasca de lobby
amb les institucions i organismes del continent. En
formen part 23 països, una xifra que l’actual presi-
dent, Jim O’Brien, vol elevar a 30 d’aquí al 2011.

“No és fàcil, però la recessió
ofereix una oportunitat als que
s’adaptin ràpidament als nous
paradigmes econòmics i de
Responsabilitat Social
Corporativa”
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